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Vážení spoluobčané,

Po letních slunečných dnech se o mís-
to hlásí dny podzimní, barevné, mlhavé 
a ráno docela chladné. Ale i podzim bývá 
velmi krásný a já věřím, že i letos bude. 
První podzimní dny nám trochu zastínily 
zprávy o narůstajícím počtu nemocných, 
různá opatření a nařízení. Opět jsme 
nuceni nosit roušky, respirátory, zvýšit 
opatrnost a dezinfikovat se. V platnos-
ti jsou i další omezení, ať už na úřadech, 
ve školách apod. V posledních dnech po-
čty nakažených významně rostou a dá 
se předpokládat, že se vir nevyhne ani 
naší obci. Z dosavadního vývoje je patr-
né, že nemoci lépe odolávají zdraví a vi-
tální lidé. V podstatě to není nic nového, 
zdravá výživa a pohyb jsou od nepaměti 
lékem na všechny neduhy. Je třeba tedy 
začít více holdovat zelenině, a to nejen té 
přepasírované přes čuníka. Udělat si čas 
i na procházky po přírodě, i když venku 
není zrovna hezké počasí. Tato prevence 
je účinnější než všechny léky světa. Cílem 
Vašich procházek mohou být například 
studánky Rábka, Toužení, Bezejmen-
ná nebo Zrcadlová, které vyčistil, upravil 
a znovu oživil ve svém volném čase pan 
Miloslav Krajíček. Velmi mě těší, když se 
najdou mezi námi lidé, jímž není lhostejné 
naše okolí a dokážou něco upravit a po-
těšit tak nejen sebe, ale i všechny, kteří 
půjdou kolem. Slávkovi patří můj velký 
dík. Pokud Vás ale přece jen nemoc do-
stihne, chovejte se prosím s ohledem 
na ostatní tak, abyste ji zbytečně nešířili 
dál po vesnici. Na obecním úřadě jsou pro 
Vás, které nemoc postihne, a pro Vaše 
okolí připraveny respirátory, dezinfekce 
i rukavice. Rádi Vám je v případě nutnosti 
poskytneme. Pokud budete potřebovat 

zajistit nákup potravin, léků, donášku 
obědů, případně i jiné služby, ani to není 
důvod k Vašemu pohybu po vesnici. Rádi 
Vám vše zajistíme a dodáme až před 
dům. Pokud tedy budete v situaci, kdy 
potřebujete pomoc, neváhejte a volejte 
číslo 466 936 101 nebo v případě naléha-
vosti přímo mně na telefon 606 660 236. 
Předem děkuji za Vaši ohleduplnost vůči 
ostatním. Vážení občané, sousedé. Přeji 
nám všem, abychom si ve zdraví užívali 
podzimního sluníčka a abychom se mohli 
co nejdříve znovu volně setkávat a rado-
vat se ze života

Radomír Stříška
starosta obce
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„Rodiče, kteří chtějí vidět idiota, nechť při-
jdou do ředitelny.“

Jistě vzpomenete na slova Rudolfa 
Hrušínského z filmu Jana Svěráka Obecná 
škola. Školní rozhlas, rákoska Igora Hníz-
da, klukovské hry na vojáky, jízda na vlaku, 
blatníky. Tyto prvky nepatří jen do uznáva-
né filmové klasiky, ale jsou i něžným a ro-
mantickým nahlédnutím do dětství dnešní 
starší generace. Obraz malotřídky, která 
neodmyslitelně patřila k vesnici. Stejně jako 
ta zdechovická. Vzpomínky na to, jak se 
o přestávce nalévalo dětem mléko, nebo 
jak ruské náklaďáky rachotily po našich 
cestách. To vše se dozvíte z povídání lidí, 
kteří o minulosti v našich obcích mají co říct.

Škola i školka letos slaví významná 
výročí. Škola, základ života, říká se. Ale 
co když se vzdělávání rozšíří mimo bu-
dovu školy? Co když se někdo rozhodne 
učit doma? O jiné formě vzdělávání, než 
té, na kterou jsme zvyklí, nám popovída-
la zdechovická rodina Veselých.

Zvu vás k třetímu vydání Zpravodaje. 
Doporučuji rozhovor s Jiřím Suchánkem, 
který se do naší obce přistěhoval před 
rokem. Jeho příběh je dojemný, strhující, 
se šťastným koncem. Ale dále nebudu 
prozrazovat.

Pokud bych měla shrnout pocity, které 
ve mně vzbuzují články a rozhovory s lid-
mi v tomto čísle, jsou to především nos-
talgie a úcta k práci, kterou člověk dělá.

Velmi mě potěšily vaše reakce na text 
o plánované těžbě manganu. Se souhla-
sem autorů předkládáme jejich znění. 
Je nesmírně důležité zajímat se o dění 
a plány v obci. Jakýkoliv záměr může 
na dlouho poznamenat naše životy. Ať 
už pozitivně nebo negativně, nemělo by 
se to dít bez našeho vědomého rozhod-
nutí. V souvislosti s tím píšu informativní 
článek o udělení výjimky pro Elektrárnu 
Chvaletice. Sami si opět udělejte názor. 

Podzimní večery jsou dlouhé, vypně-
te televizi a pojďte číst. Předčítejte svým 
dětem, nebo babičce s dědečkem. Jistě si 
rádi vzpomenou na svá školní léta, stej-
ně jako děti bude zajímat, jaké to je pře-
konávat bariéry na vozíčku.

Milí Zdechováci a Spytováci, sousedé, 
přeji vám radostné čtení.

MgA. Lucie Andělová
redaktorka Zpravodaje
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TELEGRAFICKY PO UZÁVĚRCE…
•    Rozsvěcení vánočního stromu se uskuteční v pátek 27. 11. 2020 od 17,00 hodin před 

Obecním úřadem, dle epidemiologické situace. Vystoupí děti ze ZŠ a MŠ a duo Chorus. 

•  Obnova třešňové aleje při západní silnici na Kutnou Horu, Kolín a Prahu je v plném 
proudu. Po likvidaci náletů a starých dřevin je alej téměř celá vysázená, zbývá dodat 
pár stromů a umístit lavičky. Akce probíhá za přispění Nadace ČEZ. 

•  Den úcty ke stáří 2020
 Vážení spoluobčané, 
  vzhledem ke stále se zhoršující epidemiologické situaci jsme se rozhodli tradiční 

předvánoční setkání se seniory omezit pouze na předání dárku a dárkové poukázky, 
které Vám doručíme až na Vaši adresu. Velmi nás mrzí, že se s Vámi nemůžeme 
setkat v tradičním termínu. Věříme, že po zklidnění situace najdeme vhodnou příle-
žitost, kde se budeme moci setkat. 

Radomír Stříška, starosta obce
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6/  Výpůjčka objektu č.p. 8 fara 
na st.p.č. 51, včetně p.p.č. 184/1 
zahrada a p.p.č. 184/2 zahrada vše 
k.ú. Zdechovice

Zastupitelstvo obce schvaluje bezúplat-
né poskytnutí objektu č.p. 8 fara na st.p.č. 
51, včetně p.p.č. 184/1 zahrada a p.p.č. 
184/2 zahrada vše k.ú. Zdechovice Ateli-
eru Josef k s tím, že v budově bude umís-
těn atelier, výstavní galerie. Atelier Josef 
zde bude pořádat pro širokou veřejnost 
včetně žáků MŠ a ZŠ Zdechovice knižní 
autorská čtení, komorní hudební pořa-
dy formou medailónků, tvůrčí worksho-
py různého zaměření, zajímavá setkání 
s osobnostmi apod. ZO ukládá starostovi 
uzavřít smlouvu o výpůjčce. 

7/ Výběr zhotovitele stavby
a)  Zastupitelstvo obce souhlasí s vý-

běrem zhotovitele provedený ing. P.
Bukovským a ukládá vyhradit v roz-
počtu na příští rok, tj. 2021, finanční 
prostředky na úhradu obou přípojek 
v plné výši), tj. 150 926 Kč vč. DPH 
a ukládá v r. 2021 objednat tyto práce 
u firmy KPZ s.r.o.. Akce bude realizová-
na současně s prodloužením veřejné-
ho osvětlení až k vodojemu. 

b)  ZO ukládá vedení obce zpracovat pra-
vidla pro jednotný postup při vyřizová-
ní žádostí o přípojky inženýrských sítí.

8/  Žádost o prodej pozemku p.č. 
69/13 k.ú. Zdechovice 

Zastupitelstvo obce souhlasí s prodejem 
částí pozemků na návsi Stavec a to tak, že 
pozemek, kde je hlavní řad kanalizace zů-
stane v obecním vlastnictví a ukládá sta-
rostovi do příště upřesnit výměry a zále-
žitost dokončit na příštích ZO. 

9/  Žádost o pronájem části pozemku 
p.č. 345/3 k.ú. Zdechovice 

Zastupitelstvo obce souhlasí se zveřej-
něním záměru pronajmout část pozem-
ku p.č. 345/3 k.ú. Zdechovice o výměře 
cca 2 150 m2 za cenu Kč 0,50/m2/rok, 
na dobu neurčitou s výpovědní lhůtou 
1 měsíc. ZO ukládá starostovi záměr 
zveřejnit. ZO si je vědomo, že se jedná 
o cenu nižší, než je cena v místě a čase 
obvyklá. Důvodem je skutečnost, že 
společenství vlastníků tento pozemek 
již užívá a do budoucna ho chce odkou-
pit.

10/  Veřejná zakázka „Revitalizace ko-
telny ZŠ Zdechovice“ – informace

Zastupitelstvo obce bere na vědomí 
„Oznámení a rozhodnutí zadavatele 
o výběru dodavatele“ a pověřuje sta-
rostu obce k uzavření smlouvy o dílo 
s vybraným uchazečem.

11/  Žádost o pronájem zahrádky díl č. 22 
Zastupitelstvo obce schvaluje pacht za-
hrádky – dílu č. 22. 

12/  Smlouva o koupi listinných cen-
ných papírů 

Zastupitelstvo obce schvaluje uza-
vření Smlouvy o koupi listinných cen-
ných papírů – dluhopisů emitovaných 
společností YD Capital, a.s. v počtu 
50 ks v celkové emisní hodnotě Kč 
5 000 000,- a pověřuje starostu podpi-
sem této smlouvy. 

13/ Smlouva o poskytnutí dotace 
Zastupitelstvo obce souhlasí s při-
jetím individuální dotace ve výši Kč 
100 000,- na „Odstranění znečištění 
a závad na komunikacích v katastru 

1/ Závěrečný účet obce za rok 2019 
Zastupitelstvo obce Zdechovice schvalu-
je celoroční hospodaření obce a závěreč-
ný účet obce za rok 2019, včetně zprávy 
o výsledku přezkoumání hospodaření 
obce za rok 2019, a to bez výhrad včetně 
hospodaření a uzávěrek příspěvkových 
organizací. 

2/ Rozpočtové opatření 2/2020
Zastupitelstvo obce schvaluje Rozpočto-
vé opatření obce č. 2/2020 v předkláda-
ném znění.

3/  Nájem části pozemku p.p. č. 377/60 
k.ú. Zdechovice 48m2

ZO souhlasí s nájemní smlouvou na pro-
nájem části parcely p.p.č. 377/60 k.ú. 
Zdechovice 48 m2 a ukládá starostovi 
předmětnou smlouvu uzavřít.

4/ Žádosti o koupi pozemku 
a)  ZO schvaluje prodej pozemku parc.č. 

591/7 k.ú. Zdechovice o výměře 26 m2 
za cenu 20 Kč/m2 s tím, že si kupující 
zajistí na své náklady sepsání kupní 
smlouvy a její vklad do katastru. ZO 
ukládá starostovi předmětnou smlou-
vu uzavřít. Cena 20 Kč/m2 je nižší, než 
je cena v místě obvyklá. Důvodem je 
skutečnost, že kupující tento pozemek 
dlouhodobě užívá a obec má zájem 
o narovnání pozemkových vztahů.

b)  ZO schvaluje prodej pozemku parc.č. 
591/8 k.ú. Zdechovice o výměře 20 m2 
za cenu 20 Kč/m2 s tím, že si kupující 
zajistí na své náklady sepsání kupní 
smlouvy a její vklad do katastru. ZO 
ukládá starostovi předmětnou smlou-
vu uzavřít. Cena 20 Kč/m2 je nižší, než 
je cena v místě obvyklá. Důvodem je 
skutečnost, že kupující tento pozemek 
dlouhodobě užívá a obec má zájem 
o narovnání pozemkových vztahů.

c)  ZO schvaluje prodej pozemku parc.č. 
591/9 k.ú. Zdechovice o výměře 9 m2 
za cenu 20 Kč/m2 s tím, že si kupující 
zajistí na své náklady sepsání kup-
ní smlouvy a její vklad do katastru. 
ZO ukládá starostovi předmětnou 
smlouvu uzavřít. Cena 20 Kč/m2 je 
nižší, než je cena v místě obvyklá. Dů-
vodem je skutečnost, že kupující ten-
to pozemek dlouhodobě užívá a obec 
má zájem o narovnání pozemkových 
vztahů.

5/ Žádost o nájem prostor 
Zastupitelstvo obce schvaluje nájem 
volné plochy 700 m2 a jednoho gará-
žového stání 65 m2 v hale p.č. st. 260 
za 2 000  Kč + DPH/měsíc a ukládá sta-
rostovi předmětnou smlouvu uzavřít. 

JEDNÁNÍ ZASTUPITELSTVA OBCE
Výpis usnesení z veřejného zasedání zastupitelstva Obce Zdechovice 
č. 3/2020, které se uskutečnilo v pondělí 29. 6. 2020 od 18,00 hodin 
v zasedací místnosti Obecního úřadu ve Zdechovicích čp. 5 
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9/  Vnitřní směrnice č. 1/2020 Bytové 
standardy pro vybavení obecních 
bytů v čp. 155, 156, 157. 

ZO schvaluje vnitřní směrnici č. 1/2020 
Bytové standardy pro vybavení obecních 
bytů dle předloženého návrhu.

10/  Žádost o souhlas obce s konáním 
svatebního obřadu v zámeckém 
parku Zdechovice dne 13. 11. 2020 

Zastupitelstvo obce souhlasí s konáním 
svatebního obřadu v zámeckém parku 
na p.p.č. 81/24 dne 13. 11. 2020. ZO zá-
roveň pověřuje starostu obce vydáváním 
souhlasů s konáním svatebních obřadů 
na pozemcích zámeckého parku na dobu 
neurčitou.

11/ Dotace PK na TIC 
Zastupitelstvo obce schvaluje uzavření 
Smlouvy o poskytnutí dotace z Progra-
mu “Podpora činnosti a provozu turistic-
kých informačních center v Pardubickém 
kraji“ č. OKSCR/20/23559 a pověřuje 
starostu obce tuto smlouvu podepsat. 

12/  Smlouva o výpůjčce nebytových 
prostor bývalého Klubu důchodců 
v čp. 155 

Zastupitelstvo obce schvaluje uzavření 
Smlouvy o výpůjčce nebytových prostor 
čp. 155 (bývalý Klub důchodců) s panem 
Josefem Dvořáčkem na dobu určitou 
od 1. 9. 2020 do 30. 4. 2021. 

13/  Stavba Zdechovice p.č. 555/11 - knn 
A)  Žádost o vyjádření k umístění stavby, 

souhlas obce s umístěním stavby
a)  ZO pověřuje starostu obce k vyjádření 

k projektové dokumentaci a k vyjádření 
k podzemním zařízením ve správě obce.

b)  ZO povoluje umístění kabelu v ko-

munikaci p.č. 555/3 a 542/5, oba k.ú. 
Zdechovice

B)  Žádost o uzavření smlouvy budoucí 
o zřízení věcného břemene – služeb-
nosti a dohodu o umístění stavby

ZO bere na vědomí návrh Smlouvy o bu-
doucí smlouvě o zřízení věcného bře-
mene a dohodu o umístění stavby č. 
IV-12-2021052/VB/01, název stavby: 
Zdechovice p.č. 555/11 - knn. Záměr 
zřízení věcného břemene k p.p.č. 555/3 
a 542/5, v k.ú. Zdechovice, bude zveřej-
něn a věc bude dokončena na příštím ZO. 

14/  Odkup pozemku p.č. 411 k.ú. Spy-
tovice 

ZO souhlasí s uzavření kupní smlou-
vy na pozemek p.č. 411 k.ú. Spytovice 
o výměře 10 315 m2 za cenu 25 Kč/m2. 
ZO ukládá starostovi tuto smlouvu při-
pravit a odeslat majiteli k odsouhlasení. 
Po souhlasu majitele pozemku pověřuje 
starostu obce tuto smlouvu uzavřít. 

12/  Smlouva o poskytnutí příspěvku 
na akci obnova třešňové aleje Zde-
chovice na 149 915 Kč 

ZO souhlasí s poskytnutím nadačního 
příspěvku PAK STR20/42939 a ukládá 
starostovi celou smlouvu nastudovat 
a případně podepsat. Zároveň ukládá 
starostovi zadat zaměření předmětného 
pozemku a poté tento pozemek zbavit 
od náletů a starých dřevin. 

Ve Zdechovicích: 4. 9. 2020

Zapisovatel: Š.Kočová.
Ověřovatelé: Ing. Miloš Sotona,  

BcA. Tomáš Rondzík 
Starosta: Radomír Stříška

území obce způsobené staveništní do-
pravou v souvislosti s výstavbou dálni-
ce D35“ a pověřuje starostu k uzavření 
této smlouvy.
 
14/  Kupní smlouva na p.p.č. 385/9 k.ú. 

Zdechovice
Zastupitelstvo obce bere na vědomí 
text návrhu kupní smlouvy na p.p.č. 

385/9 k.ú. Zdechovice a souhlasí s uza-
vřením této kupní smlouvy.

Ve Zdechovicích: 30. 6. 2020

Zapisovatel: Š.Kočová.
Ověřovatelé: Robert Forman, Lukáš Smolík

Starosta: Radomír Stříška

Výpis usnesení z veřejného zasedání zastupitelstva Obce Zdechovice č. 4/2020, 
které se uskutečnilo v pondělí 31. srpna 2020 v 18,00 hodin, ve společenské míst-
nosti Společenského centra ve Spytovicích

1/  Schválení Řádu veřejného pohřebiš-
tě ve Zdechovicích 

ZO schvaluje Řád veřejného pohřebiště 
ve Zdechovicích v předloženém znění.

2/  Návrh na odkoupení 4/6 st.p.č. 
165 vč. stavby – dražba 1. 10. 2020 

ZO pověřuje starostu obce zapojit obec 
do dražby na prodej 4/6 st.p.č. 165 o výmě-
ře 127 m2, jejíž součástí je stavba bez č.p. 
s tím, že je za obec oprávněn činit podání.

3/  Nabídka na odkoupení p.p.č.494 k.ú. 
Zdechovice 

ZO souhlasí s odkoupením pozemku 
p.č. 494 k.ú. Zdechovice ovšem pouze 
za cenu v místě a čase obvyklou, což 
je k dnešnímu datu 25 Kč/m2. Náklady 
na zaměření budou k tíži kupujícího.

4/  Nájem části p.p.č. 345/3 k.ú. Zde-
chovice 

ZO schvaluje s nájem části p.p.č. 345/3 
k.ú. Zdechovice o výměře 2150 m2 pro za-
hrádkářské účely na dobu neurčitou s vý-
povědní lhůtou 1 měsíc za cenu 0,50 Kč/
m2/rok, tj. za cenu nižší než je cena v mís-

tě a čase obvyklá, protože společenství 
vlastníků tento pozemek užívá již řadu let 
a do budoucna ho chce odkoupit.

5/  Rozpočtové opatření č.3/2020 
Zastupitelstvo obce schvaluje Rozpočto-
vé opatření obce č. 3/2020 v předkláda-
ném znění.

6/  Schválení dohody mezi vlastníky 
sousedních pozemků 

Zastupitelstvo obce schvaluje uzavření 
dohody mezi obcí Zdechovice a majitel-
kou poz. p.č. 52 v k.ú. Spytovice.

7/  Žádost o zřízení nového dětského 
hřiště 

Zastupitelstvo obce souhlasí se zřízením 
hřiště u výstavby na Ovčíně a pověřuje 
starostu akci zařadit do rozpočtu na rok 
2021.

8/  Zrušení vnitřní směrnice č. 1/2008 
Bytové standardy pro vybavení 
obecních bytů. 

ZO ruší vnitřní směrnici č. 1/2008 Bytové 
standardy pro vybavení obecních bytů.

z a s t u p i t e l s t v o
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Lukáš Smolík
Jmenuji se Lukáš Smolík a je mi 21 

let. Narodil jsem se v Pardubicích a celý 
svůj život bydlím ve Zdechovicích. Mám 
to tu rád od svého dětství a naše obec 
mi k srdci prostě přirostla. Chodil jsem 
zde do místní mateřské i základní školy. 
Vystudoval jsem Střední školu stavební 
v Kolíně obor stavebnictví s maturitou 
a během tohoto studia jsem složil zkouš-
ku a získal Certifikát na zabezpečová-
ní budov od firmy Jablotron. Dále jsem 
chtěl mít znalost v učebních stavebních 
oborech, jako je provozní elektrikář, který 
jsem dokončil minulý rok, a obor tesař, 
který právě ještě studuji. Stavařina mě 
bavila už od mala a rozhodování kam 
na střední školu byla jasná volba. V bu-
doucnu bych se chtěl stavebnictvím živit 
například jako projektant staveb, sta-
vební dozor nebo třeba založit i vlastní 
stavební firmu. 

Mým koníčkem ve volném čase 
na prvním místě je hraní na kytaru, kon-
certování jak na svatbách a různých spo-
lečenských akcích, tak i se svojí rockovou 
kapelou Adrenalin na velkých podiích. 
Zpěv, kytary a celkově hudba je prostě 
můj život. K dalším mým zálibám patří 
lyžování, plavání, jízda na kole a kultura.

Do zastupitelstva jsem kandidoval 
z důvodu zájmu o rozvoj a zlepšení na-
šich obcí. Zvolení od občanů jsem však 
vůbec nečekal. Bylo to milé překvape-
ní. Jako zastupitel zde působím druhým 
rokem a stále se snažím získávat nové 
zkušenosti. Jsem rád, že v obci máme 
jak kulturní, tak sportovní i všeobecně 

zaměřené akce, ale také využití pro děti 
i ostatní občany. Mojí oblíbenou částí 
obce je zámecký park a skalní útvar Obří 
postele. 

Závěrem bych si přál, aby se naše 
obec stále rozvíjela. Moje vize je oprava 
zámku Zdechovice. Jeho vzhled i interiér 
by naší obci prospělo a myslím si, že by 
sem jezdilo i více turistů. ¾

Reakce na článek „U Chvaletic dříme 
mangan“, uveřejněný ve Zpravodaji  
č.2/2020.

Příspěvek I. 

Úvodem příspěvku bych rád vyjád-
řil svůj souhlas s poznámkou MgA. Lucie 
Andělové o nutnosti včasně informovat 
o všech aspektech zamýšlené těžby man-
ganu. Dokonce se domnívám, že je nejvyš-
ší čas, aby obyvatelé všech okolních obcí 
(nikoli jen těch, „kterých se to týká“, jak 
uvádí Projekt recyklace odkaliště Chvale-
tice-Trnávka) jen trpně čekali na konečné 
vyjádření EIA. Představitelé dotčených 
obcí by se měli domluvit na zpracování 
nezávislé studie vlivu těžby na okolní pro-
středí, zejména na místní obyvatelstvo, 
s výsledkem seznámit občany tak, aby 
v referendu mohli sami rozhodnout, zda 
schválí nebo odmítnou tuto těžbu.

 Proč zásadně nesouhlasím se zá-
měrem firmy Mangan Chvaletice s.r.o. 
dobývat mangan v přilehlých úložištích, 
zejména za podmínek nastavených výše 
uvedenou společností, i když z pohledu 
času se tato lapálie již mé osoby zřejmě 
nebude týkat?

Relativně malá lokalita obcí okolo 
Zdechovic je silně zasažena velice silnou 
ekologickou zátěží různé diverzity a in-
tenzity. Jedná se zejména o následující 
původce znečištění: 
1. Chvaletice - Sev.en EC
2.  Bohemian Waste Management a.s. 

(pobočka Zdechovice)
3.  Kamenolom Zdechovice. (V pondělí, 

27. 7. 2020 jsem zaznamenával průjez-
dy nákladních vozů s kamenivem a vozů 

TIR v době od 5.00 – 8,00 hod. Ráno. 
Za zmíněné 3 hodiny projelo obcí 158 
vozidel s kamenivem a 37 vozidel TIR).

Ve studii Společnosti Mangan Chva-
letice a její mateřské firmy Euro Man-
ganese Inc. (EMI) se mj. uvádí, že před-
pokládané vlivy na hmotný majetek 
a kulturní dědictví by neměly být zámě-
rem významněji dotčeny. Neuvádí se 
však zjevně významný vliv těžby na ma-
jetek občanů. V případě jejího zahájení 
dojde k nevyhnutelnému snížení cen 
stávajících nemovitostí i pozemků.

Krom toho bude nutné ubytovat 
300-400 dělníků. Protože nelze počítat 
s tím, že si firma vystačí s místními lid-
skými zdroji, bude potřebovat agenturní 
pracovníky. Po zkušenostech s těmito 
pracovníky v republice, kdy jsou najímá-
ni zájemci především z „východu“, nelze 
předpokládat, že sem agentury dodají 
méně konfliktní jedince.

Konkrétní postup prací by měl být, 
podle záměru projektu, následující:

Nejdříve bude vystavěno zázemí 
sekundární úpravy („továrna“), jejíž plocha 
se pohybuje okolo 10 až 15 ha. V závis-
losti na využitelné infrastruktuře pak bude 
postupně těžen materiál z lagun. V prv-
ním kroku vznikne magnetickou separací 
koncentrát, který bude následně chemicky 
a elektrochemicky zpracován. Jemná ruda 
se nejprve redukčně praží v rotační peci při 
teplotě 900-1000°C, výpražek se louhuje 

PŘEDSTAVUJEME ZASTUPITELE



10 11

p ř e d s t a v u j e m e M a n g a n  -  V a š e  r e a k c e



zředěnou kyselinou sírovou, z výluhu s ob-
sahem síranu manganatého se neutra-
lizací vysráží železo, fosfor a arsen. Další 
nečistoty měď, nikl a kobalt se vysráží pů-
sobením sulfanu. Po okyselení se roztok 
bude zpracovávat elektrolyticky.

V průběhu procesu bude tedy spotře-
bováváno obrovské množství látek a che-
mikálií. Nejvýznamnější množství před-
stavuje koncentrovaná kyselina sírová 
(cca 150 tis. tun za rok), dále vápno, vápe-
nec, čpavek a jiné sloučeniny (celkem cca 
100 tis. tun za rok). Všimněte si, že zde to 
již začíná „houstnout“ a „rouno beránčí“ 
mizí, jenže bude hůř. (pozn. autora)

Alternativně je uvažováno o vlastní 
výrobě kyseliny sírové přímo z dovážené 
síry. Výroba kyseliny přímo v závodě, na-
místo jejího dovozu, by měla hlavní přínos 
ve snížení dopravních kapacit až o 60 %. 
Vedlejším produktem by mohlo být také 
odpadní teplo, které při výrobě kyseliny 
sírové vzniká. Teplo potřebné k ohřevům 
v provozu by tak bylo získáváno buď z pří-
padné vlastní výroby kyseliny sírové nebo 
přípojkou ze sousední elektrárny. Denní 
spotřeba vody bude okolo 900 m3. Zdro-
jem vody budou čerpací vrty a svody deš-
ťové vody v odkališti, případně odpadní 
oteplená voda z elektrárny.

Zbývající odpadní materiál, zředěná 
kyselina sírová, vysrážené železo, fosfor 
a arsen a další nečistoty jako měď, nikl 

a kobalt, se vysráží působením sulfanu. 
Tento zbývající materiál se zaveze zpět 
na mezitím vytvořené nepropustné pod-
loží a zrekultivuje tak, aby se na místo 
vrátila příroda. 

Příroda se už nemůže dočkat, aby se 
sem vrátila. Z výše uvedených skuteč-
ností vyplývá jednoznačné resumé, zby-
lé „svinstvo“ vám elegantně zabalíme 
a schováme do podzemí na příhodnější 
dobu a zatím si nad tím můžete vesele 
tančit. Nemohlo by se z tohoto úložiště 
„vytěžit“ ještě více?

Závěrem si dovoluji navrhnout pří-
klad možného postupu při řešení takto 
závažné situace, který jsem naznačil již 
v úvodu a který se týká hlavně našich 
potomků. Promítání filmů v oboře zám-
ku se účastní podstatně větší množství 
občanů než se dostaví na zasedání míst-
ních zastupitelstev. Představitelé dotče-
ných obcí by se měli společně domluvit 
na zadání nezávislé studie vlivu těžby 
na okolní prostředí a následně s jejím 
výsledkem seznámit občany, například 
před promítáním v oboře s tím, že po vy-
světlení problematiky se občané budou 
moci rozhodnout o konání referenda 
ve kterém sami rozhodnou o schválení 
či odmítnutí výše uvedeného projektu. ¾

S pozdravem, Ing. Otmar Černý
(redakčně kráceno)

Příspěvek II. 

Dobrý den pane starosto,

Od samého začátku sledujeme zá-
měr firmy Euro Magnese těžit v katastru 

obce Trnávka mangan. Po přečtení člán-
ku na toto téma v posledním zpravodaji 
naše znepokojení nad celou akcí dosti 

vzrostlo, neboť se ukazuje, že skutečně 
nepůjde o slibovanou sanaci, ale o pro-
stou těžbu, po které bude celý prostor 
pravděpodobně ještě více zamořen, než 
dosud. Obrovské množství kyseliny síro-
vé jen tak nezmizí, i když bude asi neu-
tralizována. Nemůžeme se zbavit dojmu, 
že je to celé podvod. Firma sice vyvrací 
všechna potenciální rizika, která zhorší 
životní prostředí v našem regionu, ale to 
není nic nového, že naslibují kdeco, aby 
dosáhli svého byznysu. Nakonec elek-
trárna Chvaletice je názorný příklad. Ne-
jsou schopni plnit, co slíbili, a tak jedna 
žádost o výjimku stíhá druhou. A stej-
ně to dopadne i u těžby manganu. Bez 
ohledu na závěr EIA by se měly všechny 
obce, kterých se to týká, domluvit a jed-
noznačně toto odmítnout.

Jakmile jednou těžba začne, už to 
nikdo nezastaví, ať to bude mít jakkoliv 
špatný dopad na prostředí ve kterém 
žijeme. Mladí tu nebudou chtít bydlet, 

klesnou ceny nemovitostí, mnohoná-
sobně vzroste dopravní zatížení, to bude 
také další daň, o které se zatím nikdo 
nezmiňuje. Zcela souhlasíme s Vaším 
názorem, že pokud vůbec někdy těžbu 
povolit, tak za předpokladu, že budou 
dostupné technologie, které umožní vy-
těžit všechno a půjde pak o skutečnou 
sanaci. Budeme nadále tuto kauzu sle-
dovat a doufáme, že to nakonec dopad-
ne ve prospěch všech občanů dotčených 
obcí. ¾

Zdraví Vás VS, MP 
(autoři si nepřáli uvádět celá jména,  

redakce je ale zná)
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ZDECHOVICKÁ ŠKOLA: 
Učení v přírodě, 
v divadle i u moře

Že se stal učitelem, je náhoda. Původně se chtěl věnovat právu. Ovšem studium 
za komunismu bylo vázané na řadu podmínek. Posudky, hodnocení i politická 
angažovanost rodičů hrály často větší roli než znalosti. „Bohužel jsem studoval 
v době, kdy byly tzv. limity. Připravoval jsem se na zkoušky, jezdil k soudům, ale 
pan ředitel rozhodl, že mi doporučení na školu nedá,“ usmívá se Jan Mazal, ředitel 
školy s pověstí jedné z nejlepších svého druhu v zemi. Místo práv studoval techno-
logii oděvnictví, to ale nakonec opustil. Na dětském táboře se seznámil s budoucí 
manželkou, která je rovněž učitelkou na Zdechovické škole. Společná práce s dětmi 
a ve sportovním klubu je zavedla na Pedagogickou fakultu v Hradci Králové. „Ces-
tičkou klikatou jsem se dostal vlastně k tomu, co teď dělám a dělám to velmi rád. 
Ale mělo to být původně úplně jinak,“ směje se ředitel naší základní školy, se kte-
rým jsem si povídala o jeho práci, o dětech, i o proměnách výuky.

Po revoluci jsme navrhli školu obnovit 

Pochází ze Zdechovic a navštěvoval 
místní malotřídku, která, jak říká, mu zů-
stala hluboko v srdci. „Působil zde pan 

řídící Jan Marboe, který byl mým prvním 
vzorem. Kromě Igora Hnízda, to je můj 
největší pedagogický vzor vůbec!“ směje 

30 LET OD ZNOVUOTEVŘENÍ 
MALOTŘÍDKY REKAPITULUJEME 
S ŘEDITELEM JANEM MAZALEM
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se její současný šéf. Když s manželkou 
vystudovali pedagogickou fakultu, bylo 
jejich snem mít malou školu. Zdechovic-
ká škola byla v té době kvůli nedostatku 
dětí zavřená. Budova sloužila jako sklad 
civilní obrany, jen v přízemí zůstala škol-
ka. „Po revoluci jsme se dohodli s tehdej-
ším starostou Ing. Robertem Chuticem , 
že by bylo přínosné pro obec obnovit 
školu. Obec byla myšlence nakloněna 
a školu zrekonstruovala. Shánělo se vy-
bavení. Původní lavice se našly, chlapi 
z Morašic je opravili, nalakovali,“ vzpomí-
ná Jan Mazal. Další vybavení se bohužel 
nedochovalo. Stará škola disponovala 
bohatou sbírkou pomůcek a ta by dnes 
měla velkou cenu. „Objevili jsme dokonce 
původní skříně na přírodovědné vycpani-
ny. Byly v kapli u zámku, Rusové je pou-
žívali na ukládání munice,“ pousmívá se 
pan ředitel.

Manželé Mazalovi za celých třicet let, 
co zde působí, školu rozhodně pozvedli. 
Rozhodli se například pořídit školní mi-
krobus, aby mohli svážet děti z okolních 
obcí. „Jeden rok jsme se dostali do kri-
zového stavu, byli jsme těsně nad mini-
mem žáků. Zdechovice zestárly, nebylo 
tu bydlení pro mladé rodiny. Přišli jsme 
s návrhem získat děti z okolí a navrhli 
jsme školní mikrobus,“ vysvětluje ředitel. 
Zájem je obrovský a každý rok musí řadu 
žádostí o studium odmítat. Na otázku, 
co je klíčem jejich úspěchu, zda například 
jiné, alternativní způsoby učení, ředitel 
přiznává, že sice prošli s manželkou kur-
zy waldorfské školy, 
ale že postupem času 
našli svou vlastní ces-
tu. Díky jejich práci 
má škola dnes status 
tzv. prožitkové školy. 

A sám Jan Mazal popisuje, co to zna-
mená: „Děti se naučí daleko víc, když je 
to s prožitkem. Musíme samozřejmě 
předat penzum učiva, jako každá škola. 
A pak jsou věci navíc. Učíme se o Praze? 
Zajedeme tam a uspořádáme progra-
movou výuku přímo na místech, kudy 
šly dějiny. Povídáme o městské dopra-
vě? Jedeme ji vyzkoušet - metro, tram-
vaj, trolejbus, autobus, vlak. Prakticky 
se naučíme orientovat v jízdním řádu. 
Probíráme planety? Vyrazíme do plane-
tária, spíme ve škole a pozorujeme noční 
oblohu. Takto bychom mohli pokračo-
vat i se školními projekty, jako Babičko, 
šmankote, povídej, v němž propojujeme 

generace. Empatická 
výchova, ve které sle-
dujeme chování a vzá-
jemné interakce dětí 
různého věku. Zveme 
mladší sourozence 

našich žáků. Nedávno jsem přemýšlel, co 
všechno už naše děti zažily, kam se po-
dívaly. Měly a mají možnost postavit se 
na prkna opravdového velkého divadla, 
natáčet v rozhlase i v televizi s našimi 
patrony, vystupovat na jejich koncertech 

i na stadionech v přímých přenosech. 
V neposlední řadě se účastníme letních 
a zimních ozdravných pobytů. Zatím po-
slední jsme přiravili v srpnu, kdy jsme 
po půlroční distanční výuce mohli děti 
připravit na nový školní rok.“

Děti ve škole i snídají
Nové postupy přinesli Mazalovi 

do výuky také ze zahraničí, kde rovněž 
vyučují. Před 15 lety po vzoru jedné 
řecké školy změnili ranní režim. „Děti 
často ráno nestíhaly snídani, přicházely 
do školy na poslední chvíli a od úvod-
ních minut je zajímalo, kdy bude svačina. 
Zavedli jsme tedy snídaně. U jídla jsme 
pohromadě, řekneme si, co nás ten den 

čeká, je to zklidnění a motivace. Pak se 
jdeme učit.“

Stejně tak se snaží zapojit rodiče dětí 
do výukových programů. Takovou for-
mou jsou například Hry bez hranic, které 
škola tradičně pořádá. „Jsou rodiče, kteří 
přijedou, jsou nadšení a zapojí se. Rodiče 
jsou prvním vzorem pro své dítě. Pokud 
oni budou určitou věc dělat, dítě to pře-

Učení se zážitkem, 
společné snídaně, 
vlastní mikrobus



Znovuotevření zdechovické školy
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vezme a navíc má obrovský zážitek. My 
jsme v tomhle trochu ustřelení,“ usmívá 
se zkušený pedagog a dodává: „Spousta 
lidí si myslí, že děláme pro rodiče strašně 
náročný program. Ale není povinný.“

Na mou poznámku, že mimoškolní 
aktivity mohou být náročné pro pracují-
cí lidi na směnách, kteří mají už tak málo 
času na děti, mají třeba fyzicky náročnou 
práci, ředitel přitakává a dodává: „Tahle 
doba vůbec nepřeje rodinnému životu. 
Každý spěchá, aby vydělal. Úplně odpad-
la sounáležitost vesnice. Lidé přijíždějí 
z práce, jdou si odpočinout a jedou zase 
na další směnu.“ Když porovnává děti 
před třiceti lety a dnes, usuzuje, že jsou 
velmi rozdílné: „Dříve byly děti hladovější 
po poznání, zvídavější. Více diskutovaly. “

Dodnes je malotřídka podle slov 
Jana Mazala považovaná některými 
lidmi za méně cennou. Sám ale vyzdvi-
huje pozitiva malé školy, mezi něž patří 
především samostatnost dětí, daleko 

bližší a upřímnější vztah k učiteli a také 
spolupráce starších dětí s mladšími. „Je 
to úplně přirozený proces, jako by byli 
sourozenci. Druháci si mohou opakovat 
s prvňáky a šikovný prvňák už třeba chy-
tá novou látku od druháka. Se spoustou 
dětí i rodičů máme vztah nadstandardní. 
Děti se nebojí nás obejmout, nebojí se 
svěřit.“

Negativa malotřídky spatřuje Jan 
Mazal hlavně v práci pro učitele, kteří 
se na jednu hodinu musí připravit dvoj-
násobně. Třídy jsou rozdělené na první 
s druhou, samostatnou třetí, čtvrtá je 
spojena s pátou. „Nemohu jít nepřipra-
ven na výuku. Vyučovací hodina by ne-
stála za nic. Rozdělujete skupinu, aby 
část dětí měla chvíli samostatnou práci, 
s druhou děláte přímo. Tyto úseky bě-
hem hodiny často střídáte. Malotřídní 
systém je ale obtížný pro děti, které se 
nedokáží zklidnit a soustředit na svou 
vlastní práci.“

Oslavy, koncerty, hvězdní hosté
Letos si škola měla připomenout 

výročí 30 let od znovuotevření, kvůli 
koronavirové krizi se oslavy předběžně 
přesouvají na příští rok. Školní oslavy se 
tradičně neobejdou bez výrazných osob-
ností z divadla Broadway, které se po-
stupně staly i patrony školy. Na otázku, 
proč je zrovna muzikál tak dominantním 
tématem ve škole, pan ředitel odpoví-
dá: „My rádi zpíváme, děti jsme vždycky 
vedli k tomu, že písnička otevírá srdce, 
povzbuzuje dobrou náladu. Skoro od po-
čátku této školy jsme začali dělat Svato-
jánské muzicírování, s podtitulem, Lido-
vá písnička žije a neumírá. Soutěž jsme 

vždy pořádali tady a zvali jsme si odborné 
porotce. Můj spolužák Olda Lichtenberg, 
který založil divadlo Broadway, byl pár-
krát v porotě, přivezl nám sem Michala 
Davida, Moniku Absolonovou a jiné. Pak 
ale sám navrhl dát dětem ještě přidanou 
hodnotu profesionálního divadla. Soutěž 
se přesunula do divadla. Tak vzniklo spo-
jení mezi námi a muzikálem.“

Ale není to jen o zpěvu. Škola je vý-
razně zaměřená také na sport a další 
oblasti. „Proto máme spoustu kroužků. 
Dětem ukazujeme různé obory a co se 
jim líbí, tomu se třeba více věnují. Líbí 
se mi, když si některé z dětí jde za svým 

,Když si vzpomenu na svou školní docházku, tak období prvního stupně zcela přehlušuje 
celý druhý . Výrazně mám v paměti školu tady ve Zdechovicích, do páté třídy. Vzpomínám 
na pana řídícího Marboe. Na to, že jsme měli v pátek pohybovky, vzali jsme stany a šli jsme 
stanovat na starou kovárnu. Vařili jsme si tam čaj z jehličí. Na jeho ladičku, kterou vždy 
zahajoval hudební výchovu. Na velké lahve inkoustu, ze kterých nám doplňoval do kala-
mářů. Na násadková pera a kaňky v sešitech nás začátečníků. Na odměnu za dobré školní 
výsledky z rukou pana řídícího - kotě dle vlastního výběru. Na přikládání do kamen, které 
jsme si zasloužili jako žáci nejstaršího ročníku. Školní léta na zdechovické škole jsou spo-
jena i s výbornou kuchyní paní Jelínkové, svačinami paní Hanušové... Nejde nevzpomenout 
na krásná odpolední povídání a setkávání s předešlým panem řídícím - panem Vlasákem, 
díky němuž znám historii naší obce a okolí.“ 
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snem a realizuje ho. Naše krédo 
je otevírat dveře.“

Škola a její akce dominují kul-
turnímu životu obce a udržují ži-
vost ve vesnickém společenství, 
o tom není pochyb. Ředitel to 
potvrzuje: „Já jsem vždycky říkal, 
že vesnici tvoří tři instituce. Ško-
la, hospoda a kostel. A jsou to tři 
věci, které neoddělitelně k životu 
tady patřily. Pana faráře už se 
sem nepodařilo dostat, zůstala 
hospoda, která také svého času 
bojovala, aby vydržela. A díky 
obci se sem zase vrátila škola. 
Myslím, že se obec nemá za co 
stydět.“

„Jste přísný?“ ptám se. „Mám 
jasně daná pravidla. Je to jako ve sportu. 
Dodržuješ pravidla, vše je v pořádku. Ne-
dodržuješ, tak máme nějaké sankce,“ říká 
přísně pan ředitel, ale naváže už s úsmě-

vem: „Pořádáme řadu mimoškolních 
akcí, jezdíme na ozdravné pobyty a tam 
děti ztrácejí ostych z ředitele školy.“ ¾

(red)

30 let 
po obnovení 
zdechovické školy 
máme ve vsi krásný, 
moderní školní areál.
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I přes nepřízeň počasí se slavnost-
ní zahájení školního roku uskutečnilo 
1.září v podvečer v areálu školy. Tradič-
ního uvítání se ujal ředitel školy společně 
se starostou obce Radomírem Stříškou 
a patronem školy, zpěvákem Marianem 
Vojtkem. Ten se také svým vystoupením 
postaral o zapojení všech přítomných 
do společného zpívání a předtím také 
o pasování prvňáčků. 

Už o tři dny později se uskutečnil tra-
diční Posvícenecký koláč her a soutěží se 
štafetovými závody, které letos s pře-
hledem ovládla družstva dívek. Uzavřeli 
jsme taky literární seriál Boříkovy lapálie. 
Na další dobrodružné kapitoly z knih Voj-
těcha Steklače se mohou těšit žáci, kteří 
se přihlásí na zájmový kroužek Hajné čte-
ní. Přestože doba příliš nepřeje setkávání, 

odvážili jsme se v pátek 11. září uspořádat 
i sportovně zábavného odpoledne Hry bez 
hranic. V úterý 22. září pak taky Atletické 
závody v přespolním běhu, sprintu na 50 
metrů, skoku dalekém a skoku vysokém. 
Především v kategorii starších dětí vynikly 
velmi dobré výkony chlapců ze třetí třídy.

Na konci září jsme stihli i další eta-
pu výukové tour Kočárovka, věnovanou 
sv. Václavovi. Na trati v okolí vodojemu 
na Zbraněvsi se tříčlenné týmy ponoři-
ly do přemyslovských dějin. Pro zájemce 
bude trasa přístupná až do 3. listopadu.  ¾

ZAHÁJENÍ ROKU V NAŠÍ ŠKOLE

Uvítání a slavnostní pasování prvňáčků 2020
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Nabídka zájmových kroužků 
Pro letošní školní rok připravila škola nabídku následujících zájmových kroužků:  
• Hajné čtení • Zumba • Hudebně dramatický • Keramika • Mladý badatel • Etiketa  
• Náboženství.
Sportovní:  Olympia Decathlon, Florbalová přípravka, Basketbalová přípravka, 

Faustballová přípravka.
Hudební:  flétna, akordeon, trubky, klarinet, lesní roh, hoboj, saxofon, piano, 

keyboard.

Koncert Komorní filharmonie 13. 11. v ateliéru školy

Děti rozdávají aneb Už z hor zní zvon 26. 11. společný koncert žáků 
školy a hostů

Rozsvěcení vánočního stromu 27. 11. Zdechovice

Rozsvěcení vánočního stromu 28. 11. Morašice

Balónkové odpoledne 8. 12. hudební vystoupení žáků 
školy

Vánoční kavárna s Kantory 2020 11. 12. společný koncert žáků 
a skupiny Kantoři

Betlémské zpívání 21. 12. společný koncert žáků 
a patrona školy

Živý betlém termín bude upřesněn

Výročí školy – 30 let od znovuotevření, GALAVEČER jsme přeložili na květen 
2021. V jeho komponovaném programu vystoupí žáci, patroni školy a hosté.

Mgr. Jan Mazal  
(redakčně kráceno)

Významné kulturní akce školy: 

Pokračujeme v našem projektu pro-
pojování generací, aktivního naslouchá-
ní a poznávání svých kořenů. Tématem 
vlastivědného setkání byla škola a život 
v obci před sty a před padesáti lety. Hos-

tem byl zástupce starší generace zde-
chovických rodáků pan Josef Říha. Jeho 
vzpomínání vždy přináší řadu krásných 
a úsměvných chvil. ¾

Babičko, šmankote, povídej

Život školy a aktuální informace můžete sledovat 
na jejím webu: www.skolazdechovice.cz
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ROZHOVOR S ŘEDITELKOU MATEŘSKÉ ŠKOLY 
ZDENOU ČERNOU

Školka má letos krásné výročí 60 let. 
Kolik let spojuje se školkou Vás?

Hodně. Pocházím ze Zdechovic. 
V dětství jsem chodila do místní MŠ 
a po gymnáziu a SPgŠ v Litomyšli jsem 
tam nastoupila také jako učitelka. To 
byl rok 1981. Kromě malých přestávek 
jsem vlastně stále tady. Ředitelkou 
jsem od srpna 2007.

Vstupovala jste do vedení s nějakou 
osobní vizí kam by měla školka smě-
řovat?

Jasně, v koutku duše hlavně s přáním 
a předsevzetím, že to všechno zvládnu. 
Víte, někdo říká, že koncepce by se měla 
upravovat a měnit v čase, nejen s vyhlá-
šením konkurzu na místo ředitele. Já ji 
moc neměním, mně se líbí už roky stejná. 
Vychází z myšlenek a učení profesora Ma-
tějčka, na něj já nedám dopustit. „Vstup 
dítěte do mateřské školy je vstupem 
do nové kvality vztahů. Je to začátek mno-
hých důležitých věcí v lidském životě,“ říkal 
prof. Zdeněk Matějček. A co z toho pro mě 
a pro nás všechny v MŠ vyplývá?
Jsme si vědomi, že co dítě prožije v prvních 
letech života a co z podnětů okolního pro-
středí přijme, je trvalé. Že rané zkušenosti, 
které dítě získává svým životem v rodin-
ném i okolním prostředí, se v jeho mysli 
zhodnotí. S tímto na mysli chceme zajistit, 
aby čas prožitý v mateřské škole byl pro 
dítě radostí, příjemnou zkušeností.
Je nutné vytvářet podmínky, aby se děti 
cítily v pohodě, usilovat o harmonizaci 
vztahů a vytvářet pozitivní klima. To platí 
i pro zaměstnance, protože děti mají nevi-
ditelné anténky, radary, a tak jako v životě 
všechno se vším souvisí, ve školce to platí 

dvojnásob. Je třeba, aby bylo posilováno 
jejich sebevědomí a důvěra ve vlastní 
schopnosti. Aby měly možnost rozvíjet 
vzájemné vztahy. Aby byl dostatečně 
podporován rozvoj jejich řeči a jazyka. Aby 
se jim dostalo pomoci, pokud ji potřebují. 
A aby měly dostatek podnětů.
Takže koncepce a směrování našeho 
snažení se příliš nemění. Mění se děti, 
mění se obsah vzdělávání, je to jako když 
začínáte zas a znova každý rok, s každým 
nově příchozím dítětem od 
začátku.

Co je pro Vás v komunikaci s dětmi 
nejdůležitější?

Důvěra? Asi ano, je moc fajn, když dítě 
přijde a řekne cokoliv, požádá o pomoc, 
postěžuje si, pochlubí se, svěří se, řekne 
si o cokoli. Třeba i jen tak, že zatahá 
za šos a dovede a ukáže.

Děti nejsou 
zlobivější…
…mají moc informací,  
tak někdy vypínají příjem. 

Jaro 1967
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Ovládají moderní technologie, ale umí si zapnout 
knoflík?
Jaké jsou děti dnes a jaké byly v době, 
kdy jste začínala učit?

Nemám ráda paušalizování, házení 
do jednoho pytle. Děti byly všelijaké 
a dnes jsou taky. Rodiče a jejich přístup 
k dětem, k výchově a k učitelům se 
měnil. Já mám dnes zkušenosti a ten-
krát jsem je neměla. Asi se na různé věci  
dnes dívám jinak.
Dnes je moc informací, možná to děti 
nutí vypínat příjem. Jsou šikovné v ovlá-
dání moderních technologií, ale kdo si 
umí zapnout knoflík nebo zavázat tka-
ničku? Nebo správně používat příbor? 
Některé děti mají znalosti bohaté, ale 

strom, okolo kterého denně chodí, neu-
mí pojmenovat. Dnes jsme zase trochu 
stříhali, pro někoho je to pořád utrpení. 
Někdy jim rodiče usnadňují život tam, 
kde to není potřeba. Buďme trpěliví, 
berme je ke všemu, co doma děláme, 
to je ta nejlepší škola ve všech smě-
rech. Pomáhejme, jen když to opravdu 
potřebují. Ony budou mít radost z dobře 
vykonané práce a my z nich.

Školka sídlí na sídlišti v bytovce. 
K dispozici máte ještě velkou zahradu 
kousek od školky. Jsou pro vás tyto 
prostory dostačující? Dokážete si 
představit lepší?

Dokážu. Někdy si to představuji. Díky 
tomu, že sídlíme ve vícero malých 
místnostech, vypadá školka jako ro-
dinná, útulná. A co nám kdekdo chválí, 
je dobré vybavení spoustou krásných, 
užitečných a drahých pomůcek a hra-
ček. Za to může hlavně zřizovatel, který 
se vždycky o svou školku dobře staral 
a stará. Mínusem tady je ale ten malý 
prostor. Nepřipadá v úvahu nějaká hra 

s honičkou. To můžeme jedině venku. 
A je škoda něco rozebrat a uklidit, když 
to dalo tolik práce, že jo? Výhodou je 
ložnice mimo hernu, v dnešní době 
dvojnásob. Jdeme odpočívat do čisté, 
vyvětrané ložnice. Zahrádka na první 
pohled tak vybavená není, domečky už 
volají po obnově, ale jinak je perfektní.
Co by bylo ideální? Třídu bych chtěla 
větší, nejlépe dvě. Děti bych rozdělila 

Vzpomínka. Třída plná dětí, snad osmadvacet. Mateřská škola v budově dnešní zá-
kladní školy. Přízemí, dvě okna k silnici a u těch oken stolečky. Na stolečku každý 
svou svačinu, chléb s pomazánkou, hrnečky s pitím. Tehdy chodilo plno dětí, hlavně 
kluků z Morašic a kupa dětí ze Spytovic. Celkem klid u jídla, každý drží svůj krajíc. 
Pohoda, všechno, jak má být. A najednou, po silnici rámus, do kopce jede kolona 
velikánských ruských vojenských náklaďáků s pontony. Tehdy běžná věc a častá 
situace. K tomu patřily oblaky modrého štiplavého, smradlavého dýmu. A to byla 
situace, která se nedala zvládnout asi nikdy. To se totiž jeden z těch kluků zvedl 
s krajícem v ruce, pronesl na celou třídu: „Hezky, hoši!“ a v tu ránu se všichni hoši 
i nehoši zvedli a valili se k oknům. 



Mateřská školka v budově 
zdechovické školy v r. cca 1963-64

Mateřská školka v budově 
zdechovické školy v r. 1965-66
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Na konci srpna se v mateřské škole 
uskutečnilo přátelské posezení při příleži-
tosti oslav šedesátého výročí jejího ote-
vření. Sešly se všechny ředitelky, učitelky 
i provozní pracovnice, které tu působily. 
Mezi pozvanými nechyběli současný sta-
rosta obce Radomír Stříška a místosta-
rosta Ondřej Procházka. Ti přivítali všech-
ny pozvané krásnou růží. Navštívil nás 
i bývalý starosta Robert Chu-
tic, který se zasloužil o zřízení 
nové mateřské školy na síd-
lišti před pětadvaceti lety. 
Poznávali jsme na starých 
fotografiích učitelky i děti, 
které v té době do školky 
chodily. Paní ředitelka Chleb-
ná povyprávěla o otevření 
ještě v budově ZŠ. V zařízení 
tehdy chyběla lehátka, a tak 
pomohly vojenské slamní-
ky a děti spaly na nich. Dnes 

těžko uvěřit. Lepší prostorové podmínky 
se školce dostalo právě až v roce 1995 
na sídlišti. V současné době je to moderní 
školka s krásným zařízením a zahradou. 
Zásluhu na tom má i skvěle sehraný ko-
lektiv pod vedením paní ředitelky Černé. ¾

Mgr. Alena Červinková, bývalá ředitelka MŠ
(redakčně kráceno)

ZPRÁVY Z MATEŘSKÉ ŠKOLY

na dvě menší party. Malé děti mají jiné 
potřeby než ty větší. Jestli se někdy za-
stupitelstvo rozhodne pro stavbu nové 
MŠ, ráda bych se „pletla“ do plánování.

Jaké je téma pro letošní školní rok?

Letošní vzdělávací program má název 
„S písničkou objevujeme a poznáváme 
svět a život“. ¾

Mateřská školka v budově 
zdechovické školy v r. 1968-69
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ZKUŠENOSTI ZDECHOVICKÉ RODINY 
S DOMÁCÍM VZDĚLÁVÁNÍM

Jsme Veselá rodinka. Ve Zdechovicích jsme od roku 2003, kdy jsme se sem jako 
rodina vlastně vrátili. Máme čtyři syny ve věku 18, 16, 13 a 7 let. Ne, holčičku už 
mít nebudeme. Vzdělávat kluky doma jsme se z mnoha důvodů rozhodli před skoro 
sedmi lety. Vůbec jsme nevěděli, co nás čeká. Spousta lidí nás odrazovala. Báli jsme 
se, jestli to zvládneme, ale zpětně litujeme jen toho, že jsme nezačali mnohem dřív.

Co je domácí vzdělávání? 

Je to způsob, kterým je možné plnit 
povinnou školní docházku. Platí pro nás 
školní vzdělávací plán školy, do které jsme 

zapsaní. Dvakrát do roka pak jezdíme 
na přezkoušení, kde kluci prezentují svá 
portfolia, píší testy a prodají všechno, co 

se za půl roku naučili. Musí umět všechno 
jako ostatní děti, které chodí do školy.

Skvělý je individuální přístup. Kluci 
jsou čtyři a každému z nich vyhovuje 
něco jiného. Každý si může najít způ-
sob, kterým se naučí všechno snáz 
a rychleji. Další výhodou je efektivita 
práce. Stačí jim mnohem méně času. 
Nemusí čekat, až to pochopí spolužá-
ci, nemusí popsat spoustu pracovních 
listů, když už látku umí. Jedou vlastním 
tempem. Zároveň nikdy nejdou dál, do-
kud látku dokonale nepochopí.

Slyšela jsem, že dítě v průměrné 
třídě řekne v hodině angličtiny asi 30 
slov, vypočítá pár příkladů, doplní pár 
řádek v češtině. Zbytek hodiny se nudí 
a nedává pozor. Když kluci pracují hodi-
nu na matice nebo čemkoli jiném, pra-

cují celou hodinu. Nemůžou nic opsat, 
počkat až bude výsledek na tabuli. Je 
to jenom na nich. Za hodinu jsme pak 
schopní probrat až týden látky.

Kluci se učí hlavně sami. To je přes-
ně to, co jsem je chtěla naučit. Téma si 
sami nastudují, zjistí si k tomu různé 
zdroje informací na internetu i v kníž-
kách. Potom zpracovávají pracovní listy 
nebo prezentace. Nakonec se o téma-
tech společně bavíme a prezentace do-
laďujeme.

V pravém slova smyslu vlastně vů-
bec neučím já je. Učí spíš oni mě. Nosí 
mi spoustu informací, a to mě nesku-
tečně baví. „Mami, a věděla jsi, že…“ 
je úplně nejčastější začátek věty. A já 
jim nejčastěji odpovídám: „Tak to jsem 
vážně nevěděla.“

Domoškola 
jako způsob života
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Chybí dětem socializace?
Často si lidé myslí, že z dětí vytvoří-

me asociální jedince, kteří nebudou umět 
fungovat ve společnosti. Nebo říkají, že 
jsou jako ve skleníku. Možná by to tak 
mohlo být, kdyby domoškola byla do-
mácí vězení. Ale tak to není. Kluci chodí 

na tréninky, jezdí na závody, soustředění 
nebo na tábory. Chodí ven s kamarády 
a baví se úplně stejně, jako jejich vrstev-
níci. Nejlíp z nich komunikuje vždy a všu-
de nejmladší Maty, který nikdy nebyl ani 
ve školce.

Jak zvládnou přechod 
na střední školu?

Úplně stejně jako prvňák vstoupí 
do první třídy. Jen na rozdíl od prvňáč-
ka jim je patnáct. Jdou na školu, kterou 
si sami vybrali, a na obor, který je zají-
má. Nejstarší Filip zdárně prošel do tře-
tího ročníku a Kuba teď v červnu bez 
problémů složil státní přijímací zkoušky 
na střední školu.

A co nám domoškola dala? Obrov-
skou svobodu. Klukům sebevědomí 
a spoustu dovedností a znalostí. Vím, 
že díky individuálnímu přístupu mohli 
zvládnout mnohem víc. Domoškola nám 
dala taky spoustu volného času. Díky 
tomu můžou kluci chodit na judo v Čá-
slavi. Kdyby chodili do školy, dvoufá-
zový trénink sedmkrát týdně ne-
zvládnou ani náhodou. Takhle 
se věnují sportu, který je baví 
a sbírají medaile na závo-
dech. Domoškola nám 
všem změnila život 
k lepšímu. ¾

Barbora Veselá

Výjimka pro uhelnou 
Elektrárnu Chvaletice
Limity škodlivin nemusí dodržet příštích osm let

V srpnu 2021 začnou v Evropě platit 
nové emisní limity pro velké spalovací 
zdroje, na kterých se domluvily státy 
Evropské Unie již v roce 2017. I přesto, 
že je široký zájem o snížení skleníko-
vých plynů a zdravější vzduch, mohou 
znečišťovatelé žádat o výjimky a sta-
novený limit tak nesplnit. Nastává tedy 
otázka pro širokou veřejnost. Proč se 
stanovují limity, když je možné je obe-
jít? O výjimku zažádala také v České 
republice nejmladší hnědouhelná elek-
trárna, Chvaletice.

Žádosti o výjimku nejprve vyho-
věl pardubický krajský úřad. Následně 

ale Ministerstvo životního prostředí 
výjimku zrušilo a převedlo celou věc 
na krajský úřad v Olomouci. Mělo to-
tiž podezření ze systémové podjatosti 
pardubického krajského úřadu. Nová 
žádost předložená v Olomouci se podle 
ekologických a právnických organizací, 
kteří jsou účastníky řízení, prakticky 
nelišila od té původní. Podle organizací 
neměla tedy šanci na schválení. Nastal 
ale pravý opak. Olomoucký krajský úřad 
elektrárně Chvaletice výjimku udělil. 
Položila jsem otázky zástupcům elek-
trárny i oponentům, aby se vyjádřili 
k danému tématu.

Petra Dušek, mediální zástupce Elektrárny Chvaletice

Proč jste žádali o výjimku?

Výjimka není nic jiného než ekologický 
program, který za přísných podmí-
nek umožňuje energetickým zdrojům 
ekologizovat provoz a splnit náročné 
nové evropské emisní limity. O výjim-
ku jsme tedy stejně jako řada dalších 
českých elektráren a tepláren požádali 
kvůli tomu, abychom získali dostatek 

času na realizaci potřebných miliardo-
vých investic. Tyto investice již probíhají 
a přinášejí první výsledky – od převzetí 
elektrárny v roce 2013 jsme snížili 
emise všech podstatných znečišťujících 
látek o desítky procent. Nyní budujeme 
největší komplex látkových filtrů v Čes-
ku, který významně sníží emise znečiš-
ťujících látek. 
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Co pro vás znamená splnění limitu?

To, co pro všechny ostatní – snížit emise 
na úroveň nových evropských limitů.

Kdy a za jakých okolností budete 
schopni fungovat dle současné normy 
bez výjimky?

Ve 23 z 25 parametrů to zvládneme již 
nyní. U dvou znečišťujících látek stano-
vuje výjimka harmonogram pro splnění 

nových pravidel. V případě oxidů dusíku 
musíme snížit emise na požadovanou 
hodnotu do osmi let a v případě rtuti 
do šesti let. Dle zpřísněných podmí-
nek však musíme každý rok podrobně 
reportovat o procesu postupného 
snižování emisí a po uplynutí poloviny 
lhůty požadované výjimkou nám úřad 
stanoví nový emisní limit na příslušnou 
znečišťující látku. Stanovený limit bude 
revidován již po třech letech. ¾

Ing. Robert Hrdina,  
člen výboru spolku Zastavme elektrárnu Chvaletice

Proč budete podávat odvolání, jak ho 
odůvodníte a jakou vidíte šanci?

Teprve se s rozhodnutím seznamujeme. 
Vypadá to, že jim v Olomouci povolili 
prakticky to samé, jako předtím v Par-
dubicích, tedy přesně to, co předtím 
Ministerstvo životního prostředí pro 
nezákonnost zrušilo. Pokud bude MŽP 
ve svém rozhodnutí konzistentní, tak 
vidíme reálnou šanci na úspěch.

Pokud neuspějete, jaký další postup 
vám zbývá? Bude nutné čekat na uply-
nutí výjimky?

Pokud neuspějeme s odvoláním, bude-
me zvažovat soudní cestu.

Existuje plán, čím elektrárnu nahradit 
(v rovině výroby elektřiny, i v rovině 
pracovních míst, případně využití 
areálu)?

S postupným útlumem uhelné energeti-
ky počítá i státní energetická koncepce: 
dle posledního usnesení uhelné komise 
by měly být uzavírány první ty elektrár-
ny, které mají nejmenší účinnost, tedy ty 
nejplýtvavější. To jsou právě Chvaletice 
a Počerady. Otázka takhle nestojí, není 
to o nahrazení kus za kus. Energetika se 
od základu změní a velké centralizované 
zdroje v ní budou hrát čím dál menší roli. 
V obecné rovině budou uhelné elek-
trárny postupně nahrazeny především 
energetickými úsporami a obnovitel-
nými zdroji. Kvalifikovaní zaměstnanci 
elektrárny pak mohou najít práci napří-
klad právě v těchto oborech. ¾

(red)
Zdroj: enviweb.cz, ekolist.cz
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Dětství prožil v malé vesnici Mlé-
kojedy u Neratovic. Rodiče se rozvedli, 
když mu bylo 12 let, v té souvislosti se 
přestěhoval do obce Chlumín, kde se 
o pár let později stala nehoda. ,,Bylo mi 
17, byl jsem opilej a boural jsem autem. 
Samozřejmě jsem neměl co dělat na sil-

nici. Jel jsem od holky, stavil jsem se ješ-
tě na rohu v hospodě, dal si pivo nebo 
panáka a odpálil od hospody. Jel jsem 
smykem a nabořil jsem do škarpy u be-
tonového můstku, vymrštilo mě to a byl 
jsem na střeše. Vím všechno, byl jsem při 
vědomí. Jen jsem ve tmě nepoznal, že se 

auto obrátilo na střechu. Měl jsem pocit, 
že jsem zaklíněný pod volantem, pro-
tože jsem se nemohl hýbat. Ale ono to 
bylo jinak. Měl jsem zlomenou páteř. Nic 
nefungovalo.“

Jiří měl poraněný pátý a šestý krční 
obratel, jeho tělo je omezené od prsou 
dolů. Vzhledem k rychlé operaci a dů-
slednému cvičení se dostal i do fáze, kdy 
chodil chvíli o berlích. „Nemám úplně 
přerušenou míchu, měl jsem ji stlače-
nou, něco se tedy začalo hýbat, něco ne. 
Ale je vlastně úplně jedno, jestli člověk 
chodí o berlích. Přetěžuje horní partie, 
jak tahá celé tělo jen na rukou, takže 
na ten vozík stejně nakonec sedne.“

Být na vozíčku neznamená, že má 
člověk nehybné jen nohy, jak si může 
spoustu lidí myslet. Jiří má postiže-
né i ruce, tricepsy mu fungují částečně, 
omezeně fungují i některé vnitřní orgány. 
„Jsou to skryté věci, není to jen o nohách. 
Mám bradykardii (zpomalení srdeční fre-
kvence, pozn. red.), i vyprázdňování je 
omezené a další věci. Ale funguju takhle 
dvacet let a jde to,“ usmívá se Jiří. 

Co se pro něj změnilo, když si své 
postižení plně připustil? „To si člověk 

teď a tady neuvědomí. K tomu se prostě 
přichází postupně.“ Jiří přiznává, že roky 
po nehodě nebyly snadné. Alkohol i de-
presivní myšlenky. Popisuje, jak se v tom 
„plácal“. „Vzpomínám si na slova otčíma. 
Ptal se, co vlastně v životě chci. Že jsem 
akorát schopný támhle na rohu v hospo-

Jiří 
Suchánek jede!
Když jsem Jiřího potkala poprvé, působil na mě jako introvertní člověk. Opačného 
dojmu jsem nabyla, když jsem ho navštívila kvůli rozhovoru v jeho bezbariérovém 
domku. Seděli jsme společně venku na terase, Jiří si zapálil cigaretu a velmi otevře-
ně hovořil o svém životě. S člověka zdánlivě uzavřeného byl rázem někdo, kdo má 
hodnoty a představy o životě velmi srovnané. Člověk bezprostřední se smyslem pro 
humor. Člověk, jemuž zranění ukázalo jinou cestu a posunulo ho dál, než by si kdy 
představoval. A mluvili jsme o bariérách betonových i mezilidských.



38 39

r o z h o v o r  s  r e p r e z e n t a n t e m



dě vyprovokovat fernetovou bitvu.“ Vel-
kým mezníkem v Jiřího životě byl přesun 
do Liberce v jeho jednadvaceti letech. 
Jak vypráví, odjel jen s papírkem s in-
strukcemi jak prát a jak zapnout prač-
ku. Byl tam sám, neměl jinou možnost, 
než se o sebe začít starat. Rozhodl se 
důsledně cvičit a poohlížel se po vhodné 
rehabilitaci. Ve stejném roce se otevře-
la spinální jednotka v krajské nemocnici 
v Liberci. Oddělení se zaměřuje na kom-
plexní léčbu poškození míchy úrazem 
nebo nemocí. Jiří nastoupil a tehdy, 
aniž by to tušil, začala vlastně jeho éra 
spinálního instruktora soběstačnosti. 
„Na rehabilitaci jsem byl s klukem, kte-
rý po úraze nechtěl moc fungovat. Bylo 
mu sedmnáct. Bylo mu vlastně jako 
mě, když jsem měl nehodu. Já už měl 
ale za sebou čtyři roky na vozíku. To ho 
nakoplo, takže byl vlastně v uvozovkách 
můj první pacient.“ Jiří tehdy navrhl léka-
řům, aby bezprostředně po úraze začala 
odborná rehabilitační průprava s paci-
enty. Podle Jiřího slov, nikdo s pacienty 
do té doby nepracoval hned po úrazech. 
Soběstačnost se učila až v následné 
péči. „V té době se jí nevěnovala taková 
pozornost. Soběstačnost bylo navlékání 
korálků, cvičení na jemnou motoriku.“

A co vlastně taková pozice instruk-
tora soběstačnosti obnáší, ptám se: 
„Člověk v začátcích to všechno přijme 
lépe od kluka, který má za sebou totéž. 
Jednoduše, jdu příkladem. Vidí, že můžu 
normálně fungovat. Mým úkolem bylo si 
pacienta nejdřív získat, aby mi věřil, aby 
dělal, co mu poradím.“

Pak jsem objevil ping-pong

I když ho práce motivovala, ve vol-
ném čase neměl žádnou náplň. „Měli 
jsme pacienta na rekondičním pobytu 
a ten se zmínil, že hraje ping-pong. Tak 
jsem byl párkrát s klukama na tréninku.“ 
Chodit začal pravidelně. Pak přišly první 
medaile a jak říká Jiří, s jídlem roste chuť. 

„Chtěl jsem víc a zvyšovaly se i mé cíle. 
Zprvu se dostat ze skupiny C do skupi-
ny A. Pak se dostat do reprezentace. 
Uhrát něco na světovém poháru. A dojít 
až k olympiádě. Co jsem chtěl, to jsem 
si splnil.“ Jiřího zatím největší úspěch je 
bronzová medaile s paralympijských her 

v Riu de Janeiru a momentálě se při-
pravuje na nadcházející paralympiádu 
v Tokiu. Jiří oceňuje i to, že ping-pong je 
jedním z mála sportů pro handicapova-
né, kde se vozíčkář může vyrovnat zdra-
vému. A také je to disciplína, ve které má 
soupeře. „Já bych nemohl dělat třeba 
lukostřelbu nebo plavání, kde jsem jen 
sám za sebe. Potřebuju kontakt.“

Sám nadále podporuje ostatní a po-
máhá. Dražba holinek nebo nástupové-
ho oblečení z paralympiády už přispěla 
například fotbalistům ze Zálezlic, kterým 
vytopila povodeň kabiny, nebo hospici 
svaté Zdislavy v Liberci. A je toho mno-
hem víc. „Mě pomáhá hodně lidí, mám 
potřebu to vracet. Bylo by krásné, kdy-

bych z ping-pongu mohl vydělat víc 
peněz a darovat je někomu, kdo to po-
třebuje. Ale vždycky říkám, nejsem Špo-
táková, že jo!“ směje se Jiří Suchánek.

Medializace a vůbec všeobecná pod-
pora sportovců s handicapam v České 
republice podle Jiřího chybí. „O spor-
tovcích s handicapem se ví, jen když je 
paralympiáda. Ale ti lidi taky přece pře-
konávají nějaké protivníky, limity, kolikrát 
sami sebe. Sport je přece o tomhle.“ 

Ve Zdechovicích žije se svou ženou 
a dvěma dětmi už rok. Dvacet let zku-
šeností s užíváním vozíku, s pacienty 
na spinální jednotce, a také kurz na za-
měřování vozíků, to vše ho přivedlo 
k práci v místní firmě KURY. „Vozík musí 
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mít nějaké míry a ovladatelnost. Vysvět-
luju, jak na něm správně jezdit, jak sedět. 
Jak na něm překonávat překážky.“ Ptám 
se, jak se to daří jemu: „Já mám manžel-
ku,“ odpovídá a směje se. 

Bariéry jsou denním chlebem pro člo-
věka s fyzickým omezením. Stejné potí-
že ale mívají i rodiče s kočárky, starší lidé 
s chodítky. Drobnosti, které zdravého 
člověka nenapadnou, dokáže Jiří odha-
lit. I malý schůdek do obchodu může být 
nepřekonatelnou překážkou: „Předem 
si pak promýšlím, do kterého obchodu 
mohu jít. Nemám volbu. Opravdu ab-
surdní situace nastane, když ve velkém 
supermarketu potřebuji na toaletu. Při-
jedu k wc pro invalidy a tam je napsáno, 
že je klíč k vyzvednutí na informacích. 
Což je přes celý hypermarket zase zpát-

ky,“ pousmívá se Jiří. Je také otcem syna 
v předškolním věku a do školky ve Zde-
chovicích se nedostane, jelikož sídlí 
v prvním patře. „Paní učitelky si přebírají 
Jířu dole před vchodem a zase mi ho do-
vedou, za což jim moc děkuju.“ Přizná-
vá, že se ale bezbariérovost v naší zemi 
zlepšila a dodává: „Největší bariéry tvoří 
lidi mezi sebou.“ 

Můžeš o sobě říct, že jsi vyrovnaný 
člověk, ptám se na konec Jiřího: „Asi jo, 
anebo spíš se nezabejvám! Kolikrát se lidi 
zabývají tak malichernými problémy, jestli 
mají dobře posekanou trávu, a jakto, že 
má tenhle zastřešenou pergolu, a jak to, 
že ten má tohohle víc. A jak to, že je dva 
dny doma, když měl bejt v práci. Já řeším, 
jestli ráno vylezu bez křečí z postele.“

Snažím se užívat si života a rodiny. 

Sport Jiřího Suchánka uklidnil a dodal 
mu řád v časech, kdy neměl žádnou jinou 
motivaci: „Člověk si najednou nepřipadal 
tak zbytečný. Potom, když přišla Míša, 
moje žena, to je už jiná kapitola, ale zpr-
vu nebylo co dělat. Chodil jsem do práce, 
ale pořád za mnou nebylo nic vidět. My-
slím, že člověk prostě má být společnosti 
přínosem. Což já vidím ve sportu, ve vý-
robě vozíků, nebo jen, že pokecám s lidmi 
tady u Jitky v hospodě. Člověk je článkem 
společnosti. Nedokážu si představit, že 
bych doma dřepěl na prdeli a byl pasivní. 
Život je fakt krátký na to, aby se člověk 
někde zavřel a v podstatě nebyl.

Jsem dvacet jedna let na vozíku a při-
znám se, že na začátku byly otázky, jak 
budu žít, fungovat, jestli budu zvládat 
tohle a tohle. A taky byly úvahy, jestli 
si neprohnat kulku hlavou, nebo nes-
níst nějaké prášky. To prostě bylo a bylo 
to často. Na druhou stranu jsem rád 
i za tyhle myšlenky, svým způsobem mě 
nakoply. Ano, i takové může být výcho-
disko. Nedivím se lidem, že to nakonec 
vzdají. Na druhou stranu vím, že člověk 
může dojít mnohem dál.“ ¾

(red)
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Nový vozík pro „Suchoše“
Navzdory odkladu olympijských 

a paralympijských her zůstávají v plat-
nosti jarní nominace, a tak můžeme 
ve Zdechovicích slavit účast našeho ob-
čana, reprezentanta ve stolním tenise 
handicapovaných, Jiřího Suchánka. Jeho 
podporovatelé se mu proto rozhodli vě-
novat nový, speciálně upravený vozík, 

designovaný na míru pro něj a pro jeho 
hru. „Důraz je dávaný hlavně na to, aby 
byl vozík při hře stabilní. Běžný vozík se 
má tendenci při pohybu víc překlápět,“ 
vysvětlil Jiří tváří v tvář novému stroji.

Slavnostní předání ve Společenském 
centru ve Spytovicích bylo kvůli epide-
mické situaci poněkud skromnější, ale 

o to více přátelské a neformální. Sta-
rosta Radomír Stříška přivítal hosty 
v čele s radním Pardubického kraje 
René Živným. „Medaili už má, tak ne-
musí být nervózní. Třeba mu tam ten-
tokrát padne zlato. Moc mu to přeju,“ 
řekl pan radní. Předával také majitel 
zdechovické firmy KURY, která vozík 
vyrobila, Petr Kupka a jeho kolegové. 
Symbolický šek na 20 000,- daroval 
místní podnikatel Petr Urválek. ¾ 

(ja)

Profesionální 
vybavení pro 
reprezentanta
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Zdechovičtí mají od konce léta dva 
nové cíle vycházek. A to díky aktivitě na-
šich občanů. Zapomenutá v lesích smě-
rem od obce ke Zbraněvsi byla mnoho 
let studánka Rábka. Pan Miloslav Krají-
ček přizval k odčerpávání posily od dob-
rovolných hasičů, a pak osadil pramen 
hrází a informační tabulkou. Hladina se 
dnes leskne takovou čistotou, že mů-
žete využít i připravené hrníčky a vodu 
ochutnat. Pan Krajíček se s vědomím 
správců a odpovědných úřadů věnuje 
i dalším studánkám, známým i méně 
známým: „Ve spolupráci s OÚ Zdechovi-
ce plánujeme vydání turistického letáč-
ku a chceme vytvořit naučnou stezku 
Putování okolo studánek. Obsahovat 
bude malou mapku s fotografiemi a QR 
kódy, kde by byly bližší informace nejen 
o současnosti, ale i o minulosti těchto 
studánek. Studánka Toužení je napří-

klad zmiňována i ve Zdechovické kroni-
ce a uvádí se, že její voda má zázračnou 
moc.“

Příjemnější je díky aktivitě zde-
chovických i pobyt u rybníčku Sádka 
v zámeckém parku. Po vyčištění břehů 
od nánosů bláta a vodních rostlin tu 
navíc dobrovolníci umístili i tabulku, 
která nadšené amatérské rybáře nabá-

dá ke správnému zacházení s vodním 
bohatstvím. Pokud se někdo rozhodne 
pilovat svou rybářskou zdatnost, měl 
by případný úlovek zase vrátit zpět, aby 
ekosystém rybníka zůstával stabilní. 

(JA)

Kam 
ve Zdechovicích 
za čistou 
vodou
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Podzimní 
barevná 
zahrada
Jak připravit rostliny na chladné období 

Dny se krátí, teplota klesá a příro-
da nám opět představuje dechberoucí 
proměny a palety barev, které okouzlí 
snad každého, kdo má v sobě krapet citu 
a schopnosti vnímat své okolí. Na pomí-
jivou krásu podzimu, stejně tak na to, kdy 
bude jaká rostlina kvést, musí zahradník 
myslet již při zakládání zahrady. To aby 
na sebe kvetení stále navazovalo. Pro 
docílení pestrého efektu je dobré pra-
covat s různě se vybarvujícími rostlina-
mi. Žlutě vybarvující dřeviny (např. bříza, 
lípa, liliovník, jinan, modřín) se kombinují 
s červeně vybarvujícími (např. ambroně, 
vilíny, brsleny, škumpy, javor červený) 
tak, aby se do zahrady vtáhla podobná 
barevnost přírody. Zbarvení listů je dáno 
tím, že ustupující barvivo chlorofyl dává 
vyniknout žlutým a oranžovým pigmen-
tům jako jsou xantofyl a karoten. Červe-
né zbarvení je způsobeno antokyanem, 
který se zviditelňuje nejčastěji po prvních 
mrazících. Krásu podzimních barvičů lze 
podtrhnout pozdně kvetoucími trvalkami 
- astrami, zápleváky, třapatkami, vřesy 

a v poslední době velmi oblíbenými ele-
gantními vzdušnými travinami (ozdobni-
ce, vousatec, proso, metlice a další). Tra-
viny lze kombinovat také mezi sebou, ale 
je třeba mít na paměti jejich vzrůstnost 
a další estetické zásady. 

Údržba zahrady na podzim mnoho 
nevyžaduje. V tomto období se žádné 
rostliny nestříhají z důvodu toho, že by 
mohly ještě po střihu obrazit a nevyzrálé 
výhony by namrzly. Rostliny se ani neh-
nojí ze stejného důvodu, jako se nestří-
hají. Dusík v hnojivu způsobuje rychlý růst 
pletiv, která by do mrazů nestihla vyzrát 
a mohla by namrznout. Trávník lze přih-
nojit hnojivem obsahujícím více draslíku 
a hořčíku, které podporují vyzrávání pletiv 
a trávník je tak odolnější vůči houbovým 
chorobám jako třeba plísni sněžné. Po za-
schnutí listů okrasných travin lze traviny 
svázat do snopů. Tento úkon se dělá pro-
to, aby sníh, který na travinu napadne, 
na ní nezamrzl, nedostal se do stébel 
a tím i středu rostliny, kde by ji poškodil, 
a travina by mohla uhnít. Díky chlapi! 
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Podzim je hlavním obdobím zaklá-
dání zahrad. Pro rostliny je to výhodnější 
zasazení na podzim než na jaře, protože 
nemusí investovat energii do rašení lis-
tů, ale směřují ji pouze do zakořeňová-
ní. Rostliny sázené na podzim už mají 
lépe vyvinutý kořenový systém a jsou 
tak odolnější jarním suchům (v posled-
ních letech). Po ústupu letních teplot 
lze sázet cibuloviny, jako jsou krokusy, 
modřence, narcisy, tulipány, okrasné 
česneky a některé hlíznaté rostliny např. 
liliochvostec, které budou zpestřovat 
zahradu již od brzkého jara. ¾

Ing. Petra Šmídová

Naše sportovní 
týmy
Fotbal – SK Sokol Zdechovice 

Jarní měsíce, kdy se zavřely sporto-
viště paradoxně prospěly stavu našeho 
fotbalového týmu. Hráči dostali velkou 
chuť do hry i do zodpovědnější přípra-
vy. Přípravné zápasy přinesly velmi 
povzbudivé výsledky a hlavně výkony. 
Do týmu se vrátili mladí hráči Ondřej 
Šlajs, Tomáš Podhorský, Milan Merun-
ko. K nim se podařilo dovést zkušené; 
Marcel Molnár, Václav Černý, Pavel No-

vák, Milan Josif. Setrvaly i hlavní opory 
Daniel Mazal, Michal Kaňuka, Jiří Šin-
delář, Robert Forman, Jan Forst. Návrat 
na hřiště se povedl i Václavu Volnému. 
Letos bychom v tabulce mohli vidět náš 
tým výše, než v minulosti. Naším cílem 
je stabilizovat tým a skončit do pátého 
místa. V příštím roce se pokusit posu-
nout tým o třídu výš. ¾

Výsledky našeho týmu: Branky našeho týmu

Sokol Zdechovice - Přelovice 2 : 2 (2:1) Mazal, Kaňuka

SK Tetov - Sokol Zdechovice 2 : 4 (2:1) Šlajs 2x, Forst, Mazal

Sokol Zdechovice - Staré Čívice 5:1 Molnár 3x, Josif, Kalina

50 51

n a  z a h r a d ě s p o r t



Faustball – FaC 

Faustballu se kvůli komplikacím 
změnil celý rok. Poprvé se oba naše 
týmy (muži a ženy) měly představit 
ve Světové lize ve Švýcarsku. Ta byla 
odložena a později zrušena. Německá 
ligová soutěž s naší účastí se za přís-
ných opatření rozběhla, ale koncem září 
byla po jejich zpřísnění opět zastavena. 
Oba naše týmy mají zajištěnou účast 
v semifinálové skupině. Liga by měla 
pokračovat v hale. Výsledky níže.

Letošní rok měl být termínově bo-
hatý i pro reprezentaci, i zde se promítla 
celosvětová pandemie. Juniorky U18 
odjedou na odložené mistrovství světa 
příští rok. Mužský evropský šampionát 
v Itálii je přeložený také na příští rok. 
Listopadové MS žen v Chile bylo zcela 
zrušeno. Hledá se nové místo konání 
na rok 2021. V hledáčku světové fede-
race pro pořádání je mimo jiné i Česká 
republika. ¾

Mgr. Jan Mazal 
redakčně kráceno

Ženy

MTV Bamberg - FaC Zdechovice 2 : 0 (13:11, 11:9)

TS Thiersheim - FaC Zdechovice 0 : 2 (6:11, 7:11)

TV Herrnwahlthann - FaC Zdechovice 1 : 2 (4:11, 12:10, 8:11)

Muži

TV Haibach - FaC Zdechovice 0 : 2 (8:11, 7:11)

DJK Üchtelhausen - FaC Zdechovice 1 : 2 (11:6, 8:11, 8:11)

MTV Bamberg - FaC Zdechovice 1 : 2 (7:11, 11:7, 8:11)

Nové sídlo Klubu důchodů

Slavnostní otevření rekonstruovaného 
bývalého OÚ

Ve Zdechovicích se otevřel nový 
prostor pro scházení a komunitní ži-
vot občanů. Opravená budova bývalého 
obecního úřadu poslouží především jako 
zázemí pro Klub důchod-
ců. Najdou tady prostory 
pro své schůzky i pro po-
sezení na zahrádce. Dům 
přitom nabízí taky dílnu 
pro obecní servisní četu, 
obecní úřad bude nadále 
užívat část po někdejší 
poště. V podkroví zůstá-
vají volné prostory, které 
mohou rovněž v bu-
doucnu posloužit obča-
nům: „Počítáme s nimi 
jako s krizovým bydle-
ním, kdyby například ně-
kdo nedej bože vyhořel, 
a podobně,“ upřesnil sta-
rosta Radomír Stříška. 
„Moc se nám tady líbí. 
Musím říct, že se tady 
scházíme častěji než 
v bývalých prostorách,“ 
poděkovala předsedky-
ně klubu, paní Sonja Bo-
rovičková.

Na otevření klubu 
i další činnost z posled-

ních dní pak paní předsedkyně vzpomíná 
takto: „Ten den bylo krásné počasí, seděli 
jsme všichni venku na dvoře, místnosti 
byly otevřené a každý měl možnost se 
jimi projít a prohlédnout si je. Na obra-
zovce běžela prezentace z naší loňské 

KD•Klub důchodců

Společenská místnost nového KK 

Faustballový tým Fac Zdechovice
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 otvírání nového sídla Klubu důchodců  posezení na zahradě OÚ
činnosti, na sporáku se vařilo kafe, víno 
od pana starosty se rozlévalo do skleni-
ček, a všude byly talíře plné dobrot, které 
naše členky napekly a připravily. Jenom 
nás trochu mrzelo, že se vás na tuto akci 
nepřišlo podívat víc. Natáčel videoarchi-
vář pan Bečička, záznam si můžete pus-
tit na Youtube, na profilu Vafstudio.

I když toto byla hlavní akce celého 
léta, scházely jsme se každý týden. 
S paní Štěpánkou Kočovou jsme po-
seděly u ohýnku a opekly si špekáčky. 
Také jsme pomohly Klubu žen s tradič-
ním Loučením s prázdninami. Usku-
tečnily jsme ozdravný zájezd do solné 
jeskyně v Třemošnici. Tentokrát jsme 
se stavily i ve vyhlášené třemošnické 
cukrárně. Teď budeme čekat, co nám 
C-19 a ministerstvo zdravotnictví při-
chystají a co my v této situaci budeme 
moci podnikat, protože, bohužel, patří-
me do tzv. rizikové skupiny.“ ¾

(red)
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Léto 
u Kovbojů
Bla-Me

Kovbojský klub připravil pro své pří-
znivce 30. ročník populárního závodu 
Bla-Me. Jubilejní běh po hospodách 
přilákal na start rekordní počet 25 bor-
ců. Nechyběla naprostá většina stálých 
ostřílených účastníků, objevilo se i ně-
kolik nováčků včetně tří mladých dívek. 
A rozhodně si ostudu neudělaly. Vždyť 

nejlepší z nich skončila v tvrdé mužské 
konkurenci na devátém místě

Běžci se sešli v Hostinci U zámku 
ve Zdechovicích. U startu nechyběly fo-
tografie z uplynulých ročníků, výsledky 
z jednotlivých let i zajímavosti o tomto 
podniku. Pro všechny účastníky byla také 
připravena pamětní trička. Běžci se vydali 

na více než 11 kilometrů dlouhou trať, aby 
na ní zkonzumovali 8 soutěžních piv. Trasa 
vedla podél spytovického kravína do Ko-
zašic a Jankovic, dále přes Seník, Krasnice 
a Morašice zpět do cíle ve Zdechovicích. 

Na čtvrtém místě doběhl Martin Hlou-
šek (rekordman v počtu startů, letos se 
zúčastnil po třiadvacáté), třetí byl Vašek 
Bouček z Kostelce, pomyslnou stříbr-
nou medaili získal jeden z nejúspěšněj-
ších závodníků celé historie Honza Backa 
(při svém patnáctém startu po čtrnácté 

na stupních vítězů) a vítězem se stal Lukáš 
Povolný z Přelouče (vloni druhý). Zvlášt-
ní cenu, sud piva pro nejlepšího místního 
borce, kterou věnovala Obec Zdechovice, 
získal Tomáš Jarolím. Videoreportáž ka-
meramana Miroslava 
Bečičky je ke shléd-
nutí na webových 
stránkách obce.

Country bál
Další akcí Kovbojského klubu byl 

Country bál na nádvoří zámeckého pi-
vovaru v sobotu 12.září. Počasí přálo, 
k tanci a dobré náladě zahrála skupina 
Trenkie Dlouhán z Přelouče. Také tady 

jsme byli velice 
mile překvapeni divác-
kým zájmem. ¾

Milan Potměšil, šerif Kovbojského klubu
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Galenoková Ljubov
Oslavila 70 let se svoji rodinou. Přistěhovali 

se do naší vlasti z Běloruska. Se svými 
sourozenci si vzájemně pomáhají. Ona 

věnuje velkou péči jejich mamince.

•  Dražková Václava oslavila 75 let, celý život žije ve Spytovicích, 
s manželem vychovali dvě děti.

•  Uhlíř Václav dožil se krásných 80 let v rodných Spytovicích. 
S manželkou vychovali 2 děti.

V měsících červen až září 2020 více než 80 let oslavili tito naši spoluobčané:

• Protivenská Evženie  - 81 let  • Kožená Marie  - 84 let 
• Anděl Jan  - 81 let • Pospíšil Rudolf  - 89 let 
• Protivenský Vladimír  - 90 let  • Čistínová Věra  - 84 let 
• Suzkova Rita   - 91 let • Fejlová Hana  - 81 let 

Za SPOZ Lída Hloušková a Jarmila Chalupníková, za Spytovice Vlasta Formanová

Kárník Jan
místní rodák, oslavil 70 let.
Vyučil se a pracoval jako soustružník. 
S manželkou vychovali dvě děti. Nyní se 
těší z pěti vnoučat.

Volný Václav oslavil krásných 
85 let, do Spytovic se přiženil, 
s manželkou vychovali čtyři děti 
a těší se z deseti vnoučat a šesti 
pravnoučat.

Černá Alena
70 let oslavila v plné svěžesti. Žila 
v Praze, kde byla zaměstnaná léta 
jako odborná pracovnice zahraničního 
obchodu. Poté se natrvalo s manželem 
přestěhovali do naší obce. Z rozhovoru 
bylo zřejmé, že se jim zde líbí.

Obrgriesrová Eva oslavila 75 
let, celý život žije ve Spytovicích, 
s manželem vychovali dvě děti.

Významná jubilea našich spoluobčanů
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ŠKOLNÍ LÉTA VE ZDECHOVICÍCH, ŘEČANECH 
I V PŘELOUČI

Není krásné být dítětem, ale je krás-
né vzpomínat na doby, kdy jsme jím byli. 
Značnou část té doby tvoří školní do-
cházka. A škola se hodně měnila v prů-
běhu sta let ve vzpomínkách. V roce 
1918 byla výbavou břidlicová tabulka, 
na kterou se psalo. Školní rok začínal 15. 
září a končil 15. července. Vyučování za-
čínalo v půl deváté modlitbou, v poledne 
hodinová přestávka a končilo se ve 14 
hodin. Vyšší třídy v 16 hodin, středa byla 

volný den, ale učilo se i v sobotu. Velká 
změna nastala nástupem do měšťanské 
školy v Přelouči. Cesta na vlak do Řečan 
pěšky již po šesté hodině, čekání na ote-
vření školy do tři čtvrtě na osm. Třikrát 
týdně se učilo do čtyř a dvě hodiny čeká-
ní na vlak, příchod domů po sedmé ve-
čer. Ve středu se učilo do 11 hod a vlak 
jel ve 14 hod, proto se často chodilo 
domů pěšky. Ve třídě bylo čtyřicet klu-
ků ze širokého okolí a například z Litošic 

Sousede, vyprávěj!



1968-69, na fotce pan řídící Jan Marboe 1968-69, na fotce paní Marie Kožená
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 Divadelní soubor  kapela Adrenalin

chodili pěšky a ze Selmic chodili do Ře-
čan na vlak. To vše za každého počasí, 
protože autobusy nejezdily a kolo měl 
málokdo.

Začátek 50. let, stejná škola, ale jiní 
žáci. Lavice ve třídě, které vidíte ve skan-
zenu v Přerově n. L., vysunovací deska, 
nahoře místo pro násadku s perkem 
a kalamář s inkoustem. Na stupínku 
pan řídící Kabriel, ve vedlejší třídě paní 
učitelka Komárková a na stolku stá-
le ještě rákoska. O přestávce paní řídící 
nalévala pro zájemce teplé mléko. Jiná 
možnost stravování nebyla. Velký důraz 
se kladl na psaní, což byla samostatná 
kolonka na vysvědčení. Do roka 1954 
se v jednom oddělení učili žáci 1. a 3. tří-
dy a ve druhém 2., 4. a 5. ročník. Potom 

byla 6. třída už v Řečanech n. L. Cesta 
byla buď autobusem, ale většina kluků 
ho využívala jen v zimě, jinak sporotvci 
na kolách. Byl to ale adrenalin v překoná-
vání kolejí na nádraží. Někdy i několik ná-
kladních vlaků jsme přelézali, podlézali 
a nebo objížděli k Trnávce, což bylo velké 
riziko. V Řečanech už byla také možnost 
chodit na obědy do školní jídelny, která 
byla v Heranově vile a vařila výborně. 
Škole v té době vládl pevnou rukou ře-
ditel J. Plíšek a mnoho absolventů vzpo-
míná na jeho pádnou ruku. V roce 1960 
byla poprvé otevřena 9. třída a dále byla 
již povinná. ¾

Josef Říha, zdechovický rodák

Autobusová zastávka - čekárna ve Zdechovicích
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Rozloučení s prázdninami, tradiční událost Klubu žen pro děti, letos i s pomocí Klubu důchodců


